

de la commemoració del 19 de Juliol, del qual copiem alguns paragrafs:

“En aquest cinqué aniversari del 19 de Juliol, el Moviment Social d'Emancipació Catalana s'adreça a tots els catalans emigrats i reafirma la seva fe en els destins del nostre poble. A desgrat dels esdeveniments posteriors, la data del 19 de Juliol del 1936 revesteix una profunda significació afirmativa, per tal com aporta el primer esforç de conjunt a l'obra de la nostra independència.

Només dos dies bastaren al nostre poble per a fer sentir a l'exèrcit espanyol el pes d'una desfeta total. La victòria catalana del 19 de Juliol assolida precisament quan els òrgans de la República Espanyola estaven a la defensiva, fou rotunda. Després, aquella generositat tan nostra, afegida a l'optimisme i a l'empenta que ens comunicava el triomf, ens feu anar en ajut d'altres pobles que ja sentien a la carn l'esgarrapada formidable del franquisme.

Del 18 de Juliol de les altres nacionalitats hispàniques, al 19 de Juliol català, hi ha la profunda diferència d'una victòria a una defensa precària, plena de recels pels que havíem triomfat i de manca de fe en llur força.

La gesta del 19 de Juliol fou l'origen d'un important redreçament en tots els ordres. Catalunya posseïa òrgans estatals propis, una part dels quals foren modèlics, i muntà, amb molt d'encert, els primers bastiments d'una possible economia nacional catalana, mentre les seves espatlles suportaven una part considerable del pes total de la guerra. Catalunya trans formava el caràcter domèstic i vuitcentista de les clàssiques lluites internes dels règims espanyols i donava a la guerra un sentit noble i ambiciós d'alliberament definitiu dels homes i dels pobles. Avui els catalans que vivim a l'exili ens hem de sentir orgullosos de la victòria catalana del 19 de Juliol. En la derrota posterior dels pobles hispànics, Catalunya no hi té cap responsabilitat i n'ha estat la víctima principal.

Es hora de pensar, més que mai, en el futur, puix el nostre poble té dret a un altre destí. I heus ací la tas-

NOSTRA RESPOSTA

En resposta a la invitació que vam fer-nos el “Comité Provincial Organizador de la Conferencia Nacional de Españoles Antifranquistas” a l'objecte de que el GROP, nomenés Delegats a la mateixa, nostra Entitat va enviar la següent lletra que publiquem per a general coneixement per haver estat també feta pública la invitació de referència.

Sres. Dr. José Morales y José Trigo. C.P.O. de la C.N. de E. Antifranquistas. Ciudad.

Muy Sres. nuestros: Su atenta comunicación de fecha 21 del pasado, ha sido sometida en Junta de hoy, a la consideración de este Consejo Directivo y sentimos comunicarles que ha recaído un acuerdo negativo respecto a su invitación de nombrar, esta Entidad, delegados a la Conferencia Nacional de Españoles Antifranquistas de Cuba, que ha de celebrarse en La Habana el día 24 del actual.

Se ha acordado también transmitir a Vds. este acuerdo y las razones en que se fundamenta.

Miramos con agrado y tiene todas nuestras simpatías el acto que se proyecta y su finalidad y ello no podría, ni puede ser de otro modo, pues esta Entidad, por su patriótica catalanidad y su carácter nacionalista radical, es decir, separatista, tiene que abrigar y abriga profundos y arraigados ideales liberales y democráticos y tiene que ser y es, con igual intensidad, enemiga acérrima de cualquier clase de totalitarismo, ya sea nazi, fascista, stalinista o franquista. Y tiene que ser inevitablemente así, porque, por otra parte, hay que considerar que Catalunya es una nacionalidad anexada, por la razón de la fuerza, al Estado Español, el cual, en todo tiempo, antaño y hogaño, con Monarquía, con República o con Franquismo, se ha manifestado siempre como un estado imperialis-

ca: deixar de banda els camins que no menen enlloc i evitar els perills que potser demà ens menarien a sacrificar-nos novament per coses que no representarien un guany per Catalunya”.

ta, enemigo de reconocer el derecho que tienen a su independencia las pequeñas nacionalidades (vasca, galaica y catalana), que tiene sojuzgadas. Y si agregamos el hecho de que Catalunya sufre actualmente una doble invasión, la del totalitarismo y la del imperialismo español, es evidente que los sentimientos liberales y demócratas de los catalanes “libres” y su aversión al Estado Español en general y al Franquismo, en particular, tienen que acentuarse cada día más.

No obstante lo expuesto estimamos que esta Entidad debe permanecer al margen del acto a que Vds. nos invitan, por razones del ideal independentista que sustenta el Grop Catalunya, cuya ética, tanto en doctrina nacionalista radical como en su táctica nos impone, para poder ser consecuentes con nuestras convicciones, la abstención en todo aquello que pudiera esfumar el hecho diferencial catalán en relación con el castellano o español, la sustantividad catalana de nuestra única Patria, Catalunya, que siempre debemos, por razones como ya hemos dicho de ética nacionalista, destacar en todas las oportunidades para hacer resaltar la evidencia de que no somos, ni adjetivamente, españoles.

Es lógico, pues, que no considerándose el “Catalunya” Grop N.R. como integrante del conglomerado de instituciones españolas de Cuba, se vea privado del honor de hacer acto de presencia en la Conferencia en cuestión.

Si se tratara de una conferencia ibérica antifranquista a donde pudieran concurrir con personalidad propia, autóctona y de igual a igual, los nacionales “libres” de cada una de las cuatro nacionalidades que componen el Estado Español, o sean la galaica, la vasca, la catalana y la castellana o española, este Grop Catalunya no hubiera dudado un solo instante en enviar sus delegados a la conferencia.

Muy lejos está de nuestro ánimo culpar, ni censurar a Vds. por el error que han sufrido al considerar el Grop Catalunya como una sociedad regional española y al aplicarnos el apelativo